
2018
/ 08

XXVII. évfolyam 
8. szám
2018. augusztus 17.

FORUM MARTINI
MARTONVÁSÁR VÁROS LAPJA

Együtt ünnepelünk.
Egységes várost, tudatos, 
hagyományőrző és modern 
Martonvásárt alkotva. 
Ezt a munkát persze lélekben 
és ötletben gazdag, kritikára 
és önkritikára képes közösség 
tudja csak jól elvégezni. 
Erről beszél e havi 
lapszámunkban a városvezető, 
az ismert énekes, 
a közösségépítő önkéntes, és 
erről szól az új főszerkesztő 
beköszöntője is. 

Ünnep, 
Város, 
Közösség

Martonvásár, 
Római katolikus templom, 

Szent István-szobor
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Tisztán, élesen él bennem a kép, amikor dr. Szabó Tibor 
polgármester a dolgozószobájába hívott, hogy megkérdezze, 
tudok-e lapot készíteni, elvállalom-e a Forum Martini össze-
állítását, szerkesztését, mivel elődömnek oly mérvű elfog-
laltsága támadt, hogy az megakadályozza a lap továbbvitelé-
ben. Martonvásár lapja készítőinek sorsa volna ez? 

Most én hoztam ebbe a helyzetbe Tibort. Napi munkám 
Budapesthez köt, becsülettel, lelkiismeretesen nem tudom 
tovább készíteni a Forum Martinit, bármennyire is szeret-
ném. Martonvásár pedig nem érdemli meg és magam sem 
vagyok képes arra, hogy félmunkát végezzek, tessék-lássék 

módon állítsam össze a város legfontosabb fórumát, újságját.
Köszönöm a sok-sok kritikát és persze a bíztatást, támoga-
tást is amely Önöktől, olvasóktól, martonvásáriaktól eljutott 
hozzám az eltelt pontosan öt év alatt. Motivációt jelentettek 
számomra és az apró szerkesztőség másik tagja, Pletser Cecília 
számára is, akivel a kezdetekben szinte kézműves módon, 
majd némi idő elteltével már professzionálisan, egymás gon-
dolatait ismerve, kitalálva készítettük elő a Forum Martinit. 

Már megfogalmazódott, kirajzolódott bennem, hogy új színt, 
színeket kell vinni a lapba, mind tartalmi, mind grafikai 
szinten, de így ezt a feladatot utódom örökli meg, amely 
munkához sok sikert kívánok!

|   Nagy Árpád
a Forum Martini volt főszerkesztője

  Világsztár érkezik hozzánk
A szeptemberi Magyar Népdal Napja idén is előadó-nagy-
ágyúkat vonultat fel városunkban, ismét tele a jubileumi 
program nagyszerű hazai és külföldi művészekkel, de a 
legnagyobb meghívott sztár kétségkívűl a cseh-magyar-
roma származású, ma New Yorkban élő Iva Bittová, aki 
nemcsak rengeteg hangszeren kísérletezik évtizedek óta, 
de a jazz és a népzene majd összes világnagyságával dol-
gozott már együtt. Martonvásár különleges nép- és világ-
zenei eseményét Pfiffer Zsuzsanna, a BBK igazgatója ajánlja 
figyelmükbe és önkénteseket invitál a térség legnagyobb 
eseményére lapunk 12. oldalán.

  Szépül a Látogatóközpont
A Brunszvik-kert munkálatai – a Brunszvik-kastély 
közvetlen környezetét leszámítva – befejeződtek, a kis-
kastélyhoz kapcsolódó új látogatóközpont (Agroverzum) 
kialakítása pedig a tervek szerint halad. Ha továbbra is 
minden a megfelelő mederben folyik, akkor idén ősszel 
már együtt avathatjuk fel városunk szívében a megújult 
Brunszvik-kertet és a tudományos élményközpontot. 

ELKÖSZÖNÉS

  Városunk már az Instagramon is
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Amikor először meglátom az állomásról jövet a Brunszvik 
utca zölden magasodó, levélből rakott Nagy Falát. Amikor 
a hőségben leülök a kastélyparkban a fűbe, énekesmadarak 
után hallgatózva vagy éppen a havat taposva különös akusz-
tikában, a tél romantikus majdnem-csöndjében, s mint egy 
Radnóti-versben, besétálok a szigetre, hogy a saját lépteim 
ritmusa eszembe juttasson egy régen hallott Beethoven-
szonátát. Amikor mindezt a ritmust júliusban több estén 
át újrahallgatom, immáron élőben, de már a martonvásári 
éjszakától megittasuló zenészektől, és az élménytől, ahogy 
máskor is szokott így lenni dallamtól, szótól, régen látott 
arctól, filmkockától, imádságtól, rögtön könnyezni kezdek. 
Amikor a Für Elise-ben kávézom a fák alatt, a kispatak part-
ján óvodások játszanak hajóskapitányt csicseregve vagy 
éppen a szeptemberben megépülő Üvegvárost csodálják, és 
egy tervekkel teli, mesés utazásra, új történésekre, felfede-
zésekre kész város szívverésében érzem magamat. Amikor a 
Postakocsiban arra gondolok, hogy e falak között már évszá-
zadokkal ezelőtt is ebédeltek a poros kocsiról lekászálódott, 
megfáradt utazók. Amikor régi képeslapokból rakom össze 
a jelent a könyvtárban, mint valami puzzle-t. Amikor az 
Óvodamúzeum szakmai vezetője műgonddal összerakott ős-
képgyűjteményt rak elém egy igazi mesevárosról, mauzóle-
umbeli Krisztus-szoborról, a helyi zsidó közösség egykorvolt 
szent házáról, a régi kiskápolnáról, sáros utakról, valósze-
rűtlenül hófehér napernyők alatt ülő-fekvő parklátogatók-
ról, s igen, ilyen esetben nincs mit tenni, mint szerelembe 
esni. Szerelembe esni és persze megírni mindezt az újságba, 
aminek szerkesztésére felkértek.
Amikor a kastély előtt kertépítkezést figyelem és arra 
gondolok, hogy kis idő múltával ugyanúgy fogunk a fűben 
feküdni a templom előtt, mint ők, a régiek, és zenét hallga-
tunk, beszélgetünk, miközben emlékek, okos gondolatok és 

színes bogarak utaznak át egyik pokrócról a másikra. Ami-
kor szeptemberben régi kedvenceimet hallhatom a Magyar 
Népdal Napján, amikor nap mint nap új barátokkal és moso-
lyokkal találkozom, amikor megállunk az utcán egyre hosz-
szabban átbeszélni közös dolgainkat, amikor majd bejárjuk a 
megújult iskolát, amikor kint vagyunk - legyen bár szakadó 
eső - a meccseken, amikor a készülő tanösvényt mutogatjuk 
külföldi barátainknak, ők meg elmondják majd, hogy ilyet 
ugyan még nem láttak seholsem. Amikor szomszédainkkal, 
akikkel persze hogy átjárunk egymáshoz - még szép! - uno-
kákat ölbevenni, napelemről mintát venni, süteményt kóstol-
ni, a kertgondozás, az illatok és ízek birodalmáról beszélget-
ni. (Mint tudjuk, ha ízek, akkor imák is, mert sosem felejtjük 
az első téli ádventi mise utáni képet, amikor először fogtuk 
meg templombéli padszomszédaink kezét és mondtuk egy-
másnak: Béke veled! Igen, az olyan pillanat volt, ami mintha 
már ezer éve tartana, én meg minimum ötszáz éve élnék itt.)
És majd amikor hazaérek, zenélésből, alkotásból, tanításból, 
irodalmi estről vagy éppen Forum Martini-szerkesztésből és 
vár a házam, a családom, a könyveim, a zenéim, a fáim, 
a virágaim. Amikor Luna kutyám elémszalad, miközben 
mohón harapja a kisvárosi illatokat, amikor a feleségem a 
kertben terít meg. Akkor mint valami túlcsorduló vallomás 
szakad ki belőlem a kertünk közepén, miközben életünk új 
helyszínéhez hajolok nagyon közel. 
Megszólítom magát a Várost, mint egy lélegző, gondolkodó, 
energikus entitást, s a fülébe suttogom, hogy csak ő hallja, 
csöndesen, megfontoltan, de örök érvénnyel, ahogy azt a 
kivételesen nagy pillanatok megkívánják: 
“Szerelmem, Martonvásár!”  

|   Prieger Zsolt 
zenész, újságíró, tanár,  

a Forum Martini megbízott főszerkesztője

SZERELMEM, MARTONVÁSÁR
BEKÖSZÖNTŐ
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24/24 órás ember, egyfolytában úton és munkában. 
Barátai szerint az alpolgármester elsősorban 
martonvásári, csak aztán politikus, és ez szerinte így 
is van rendjén. A város új projektjeiről, családról, 
gyökerekről, erdélyi hatásokról és mint az augusztus 
20-i martonvásári esemény szónokát, az ünnep 
mibenlétéről is faggattuk. De szóba került a tan-
uszoda vagy éppen egy új bevásárlóközpont jelen-
létének szükségessége is, ahogy édesapja emléke is.

- Melyek azok a dédelgetett tervek, amelyeket már le-
hetne pedzegetni, érinteni, vagy komolyabb informá-
ciókhoz juttatni róluk a városlakókat, legyen az akár 
beruházás vagy egyéb tervek.
- Mostanában több tárgyalás volt, amit a Nemzeti Befektetési 
Ügynökség szervezett, s amelyek a nagy ipari területre 
vonatkoztak. Ezekről azonban csak akkor tudunk érdemben 
beszámolni, ha vannak már konkrét eredmények. Egy biztos: 
az ipari terület kapcsán megindult a mozgolódás, ami na-
gyon fontos hír a városnak. Ami pedig a dédelgetett álmok 
kategóriáját illeti: az MTA-val közösen dolgozunk azon, hogy 
a kastély- és parkfelújításnak milyen további lépcsői lehet-
nek, s mi az, ami ott kultúrában, turizmusban megjelenhet 
újdonságként. Készül egy anyag Brunszvik-terv címmel, 
amely éppen ezeket az ambíciókat foglalja keretbe. Ez akár 
koncertterem építését vagy további kutatói infrastruktúrát 
is jelenthet. Úgy vélem, hogy talán ez a legnagyobb projekt-
elképzelés, ami a várost ma érinti. De ugyanilyen  fontos kér-
dés, hogy milyen jó lenne végre tanuszodát építeni, ez tán 
még fontosabb a lakosság számára. Nagyjából ez a három 
nagy téma – persze kisebből van rengeteg –, amiről eddig 
viszonylag keveset beszéltünk, de egész biztosan nagyon 
sokat fogunk a jövőben. 
- Van egy ön által létrehozott facebook-oldal, a Marton-
vásár Info ahol nagyon intenzív a lakossági jelenlét. 
Rengeteg felvetés merül fel, ami a várossal kapcsolatos, 
néha elég élesen, és itt szóba jött egy új élelmiszer-
áruházra való igény, vagy éppen a meglévő meglévő 
üzletek kínálatának kritikája is.
- Szerintem az igény jogos és ezt mi, városvezetők is gene-
ráljuk ám, mert folyamatosan azt kommunikáljuk Martonvá-
sárról, hogy mi egy igazi kisváros vagyunk. Nem falu, hanem 
kisváros. 
- Ehhez nyilván az itt élők elvárásai is igazodnak. 
- Pontosan. És ezzel együtt mindenki jogosan várja el a szol-
gáltatások színvonalának emelkedését is. Most mindenkinek 
autóba kell ülnie, ha igazán vásárolni akar.  
- Ön is?
- Ha nem találom meg a hozzám nagyon közel eső TESCO-
ban a terméket, akkor én is Fehérvárra vagy Törökbálintra 

járok. Ha jön az új kutatótömb az MTA-nál, és idejön még 
kétszáz ember dolgozni, lehet hogy még inkább szükség lesz 
egy új „boltra”, bár nem biztos, hogy valami élelmiszerlánc-
monstrumra van szükség, de az biztos, hogy a szolgáltatá-
soknak bővülniük kell, ez ahogy mondtam, maximálisan 
jogos felvetés. A TSZ udvar helyére lenne jó behozni egy 
nagyobb üzletet, de ebben az ügyben nem állunk jól a „pláza 
stop” felmentés megszerzésével, valamint a forgalmi prob-
lémák fokozása miatt magam is elgondolkodtam a helyszín-
választáson.
- Nem bánta meg egy kicsit a közösségi fórum létre-
hozását?
- Én egy intenzív közösségi kommunikálást szerettem vol-
na létrehozni, és ez meg is valósult. Sokan kérdezték már, 
hogy megbántam-e és határozottan állítom, hogy nem. Ez 
egy fontos fórum, erre szüksége van a városnak. Egy kritika 
simán lehet húsz másik itt élő baja is, és ez már egy igazi 
közösségi visszajelzés, amivel foglalkoznunk kell.
- Éppen véget értek a Beethoven-estek, s hamarosan 
itt a Magyar Népdal Napja. Ilyenkor előjön önből a 
szunnyadó népzenerajongó?
- Nem szunnnyadó az, hanem nagyon is aktív. Sokáig nép-
táncoltam, és az egy meghatározó élmény marad számomra 

A VÁROS A HIVATÁSOM
HORVÁTH BÁLINT APAI ÁLMOKRÓL ÉS AZ ERDÉLYI MINTÁRÓL
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mindig is. Kettős érzésem van persze, noha büszke vagyok 
erre az eseményre. De ha beleélem magamat abba, amit a 
martonvásári visszajelzésekből hallok, hiszen felelősen 
csak így gondolkodhatom, akkor egyrészről nagyon pozitív 
a rendezvény, mert ez egy olyan családias hangulatú, nagy-
szerű előadókat felvonultató fesztivál, amelyből kevés van 
az országban. Másrészről viszont érzem, hogy a rendezvény 
presztízse és sikere miatt háttérbe szorultak a városban a 
populárisabb, „minden igényt” kielégítő rendezvények, s 
ezzel foglalkoznunk kell a jövőben. 
- Hasonló rendezvényre gondol, mint a régi Martonvásári 
Napok?
- A Magyar Népdal Napja egy fantasztikus, nagy munká-
val "összerakott" rendezvény, de igen, én is, sokakkal együtt 
nosztalgiával gondolok vissza a Martonvásári Napokra. 
A lényeg: van még mit színesíteni a martonvásári kulturá-
lis kínálaton, de nem a minőség rontásával, hanem annak 
szélesítésével. De nagyon jó színt hoznak például a városi 
életbe a Für Elise előtt megrendezett piknikek is. Ebben a 
városban, ha van rá forrás, vagy ötletadó partner, minden 
igényes eseménynek legyen mindennek helye! Befogadó kell, 
hogy legyen a BBK, de hely kell hogy legyen a kastélypark, 
a leendő Agroverzum és a város kulturális együttműködésé-
nek kiszélesítésére is. Erre is törekednünk kell, s vannak is 
erre vonatkozó tervek, ezeket támogatni is fogjuk.
- A Martonvásári Napok is, ahogy több más helyi ügy 
is, édesapja nevéhez fűződik, akit a napokban avattak 
Martonvásár erdélyi testvértelepülésén díszpolgárrá. 
Ez egyszerre volt egy társadalmi rendezvény és egy 
elég intim, magánemberi pillanat is. Hogy élte meg?
-  Az indíttatást, amely Martonvásárhoz fűz, egyértelműen 
otthonról hozom. Nekem Martonvásár a hivatásom. Egy ba-
rátom mondta, hogy nekem ezért a városért dobog a szívem. 
Ez stimmel is. Édesapám is így élte az életét, ilyen szempont-
ból az ő álmait is próbálom megvalósítani. Sok minden ké-
szült el az utóbbi időben ebben a városban, aminek a tervei, 
alapgondolata már édesapám fejében is ott volt. Az erdélyi 
testvérkapcsolat szintén mindig fontos volt számára. Néha 
eszembe jut, hogy valahol az ő álmait is próbálom megva-
lósítani. Ami Mezőkölpényt illeti, először Németh Ildikó és 
Szabó Szilárd tanítványaként, táncosként jártam ott. Ez egy 

nagyon hányatott sorsú, de élő hagyományú tündérhely, ahol 
az emberek akkor is és ma is megosztanák veled mindenüket. 
- Édesapja szeretett ide járni, talán leginkább a testvér-
városok közül, igaz?
- Így van. Édesapám mindig is a hétköznapi emberek között 
érezte magát a legjobban, s így számára ez a kölpényi kap-
csolat volt a legélőbb Martonon kívül. Számomra így még 
inkább egy követendő példa volt mindig is. Ott Rácz Gyula 
tiszteletes, édesapám barátja volt a motorja akkoriban a jó 
ügyeknek, és őt most egyszerre avatták édesapámmal dísz-
polgárrá. Ez egy torokszorító pillanat volt, s ilyenkor persze 
jönnek elő az emlékek is. Én talán azóta nem beszéltem 
édesapámról és korai, fájdalmas elvesztéséről, mint most Er-
délyben. Most ez előjött a pillanat intenzitása miatt. Ez egy-
szerre volt katartikus élmény, templomi rendezvény, megha-
tó és feltöltő aktus, jövőbenézés és a fájdalom újraélése.
- A személyes, intim szférához nagyon közel van az 
ünnep és a közösségépítés. Most úgy is kérdezem önt, 
hogy az augusztus 20-i ünnepség szónoka lesz, s aki 
ráadásul most tért vissza Erdélyből, ahol még városon 
is őrződik a hagyomány, és az emberek egymás iránti 
közösségépítő figyelme. Át lehet ebből menteni vala-
mit magunknak az ünnepi és persze a nagyon is hét-
köznapi pillanatokba?
- Ott Imreh Jenő, az új lelkész úr is igazi közösséget épít, 
kemény munkával, mert sehol a világon senki sem kapja a 
közösséget készen, sem Erdélyben, sem az anyaországban. 
Ezért dolgozunk, élünk és halunk meg, ha nagyon pateti-
kus akarok lenni. Augusztus 20-a meg különösen erről szól. 
Tradícióról és modernségről. A jó megőrzéséről és hibáink 
kijavításáról. A mezőkölpényi példa, a vendéglátás és a sze-
retet is erről szól. Arról, hogy építsünk virágzó közösséget 
és figyeljünk egymásra. Ebből van a fejlődés és igen, ezért 
van például az említett közösségi oldal, ahol elmondjuk egy-
másnak őszintén azt, amit gondolunk. Ettől lesz például szi-
lárd a kötelék a polgárok és vezetőik között, ettől leszünk 
együtt még erősebbek. Sőt, ettől leszünk jobbak. Emberként 
és városlakóként. Az egyenesen kimondott gondolatoktól és 
a szeretettől. Ha valami, akkor ez az igazi, napjainkig aktuá-
lis Szent István-i tanítás és üzenet.

|   Prieger Zsolt

Július végén elkezdődött a Martonvásári Beethoven Általános 
Iskola épületének külső energetikai korszerűsítése. A beru-
házás keretében az épület homlokzati szigetelést, lábazati 
hőszigetelést és födémszigetelést kap. A 79,97 millió forint 
összegű európai uniós támogatással megvalósuló felújítás 
kiegészítéseként Martonvásár Város Önkormányzata az 
épület tetőfedésének egy részét is kicserélteti, amelyre 6,56 
millió forint saját forrást különített el a városvezetés. 
A munkálatok előreláthatólag 2018. IV. negyedévében 
fejeződnek be. A projekt megvalósulásával nem csupán 
jelentős energia-megtakarítást ér el, hanem városképileg 
is nagyot lép előre Martonvásár, ugyanis a felújított iskola-
épület megjelenése illeszkedni fog az új épületszárnyhoz. 
Ennek eredményeként nem mutatkozik majd akkora 
kontraszt a sportcsarnok és az iskola épületei között.

  Általános Iskola: 
energetikai felújítás 



06FORUM MARTINI / 2018. AUGUSZTUS

Tessely Zoltán országgyűlési képviselő úgy érzi, 
hogy Martonvásáron pluszfeladatai vannak, 
ehhez pedig ideális partnere a városvezetés. 
Nagy Árpád, a Forum Martini leköszönő 
főszerkesztője a honatyát azonban nemcsak 
városunkról, hanem a Pannónia Szíve régióról, nagy 
horderejű fejlesztésekről, tervezendő martoni 
szálláshelyekről és egyéb műhelytitkokról is kérdezte.
  
Nagy Árpád: Előző beszélgetésünket a kerékpárútak té-
májánál hagytuk abba. Tudhatunk valamit a részletekről?
Tessely Zoltán: Ez a Tarján-Csabdi-Bicske-Etyek kerék-
párút, ami már kapcsolódik egy dél irányúhoz, hiszen Etyek, 
Gyúró, Tordas, Martonvásár, Ráckeresztúr, Ercsi egy szaka-
szon kiépített, másik szakaszon pedig kijelölt módon eddig is 
működött. Ehhez kapcsolódik az út Etyeknél, föl egészen 
Esztergomig. Itt két ponton is tudnánk csatlakozni a nemzet-
közi kerékpárúthálózathoz, az Eurovelo 6-hoz. A Budapest-
Balaton kerékpárút szintén Etyeknél fogja metszeni ezt az 
utat. Nem olyan régen ebből adtunk át egy jelentős szakaszt. 
Ha ez elkészül, akkor az egész térséget fölfűzi egy nagy eu-
rópai kerékpárút hálózati elemre, az Eurovelo 14-re. 
NÁ: Ha már Etyek, jól sejtjük, hogy itt bizonyára a bor 
témája is szerepet kap?
TZ: Természetesen. A borturizmus a nagyszerű Budapest 
szőlőskertje szlogennel már több mint 15 éve jelen van a 
turisztikai kínálatok között. Az Etyeki borfesztivál, a későbbi 

Kezes-lábos, és annak utód rendezvénye, az Etyeki Piknik 
gondoskodott róla, hogy mindenki számára ismert legyen. 
Most pedig a környezet is ehhez méltó formát öltött: kor-
szerű, 21. századi lett, nem feledve a múltat és a kulturális 
gyökereket. Szerintem ez a Pannónia Szíve programnak a 
vezérgondolata: előre nézni és haladni a korral, miközben 
tiszteletben tartjuk hagyományainkat és megőrizzük a 
múlt értékeit. 
NÁ: Etyekre szívesen látogatunk mi martonvásáriak 
is, mire számíthatunk ott?
TZ: Ha megnézzük az újhegyi fejlesztéseinket, a gasztro 
sétánynál, ahol a piknikek vannak, kiépítésre került a csator-
nahálózat, és eltűntettük a légkábelek rengetegét, ami szinte 
erdőként húzódott az út fölött. Ugyanakkor gyönyörű kande-
lábersort, utcabútorokat építettünk, ami Etyeknek tán a 
legkülönlegesebb borászati múltjához, a pezsgőhöz igazodik. 
Nem véletlen, hogy a pezsgődugó vagy a pezsgős üveg for-
mája mindenhol megjelenik. Azt se feledjük, hogy a burkolat 
csodaszép bazaltkockás; hogy az utcán kiépítettük a wifi-
hálózatot; és sorolhatnám, mennyi pici részletre és apróságra 
odafigyeltünk. 
Aztán amikor elkészültek a tervek, kiderült, hogy a másik 
három borászati központ is fejlesztésre érdemes. Öreghegyen 
a Bátori dűlő nagyszerű borászati lehetőségeket kínál, ott 
mindenképp kell valamit tennünk. Az Etyeki Kúria pincészet 
és Haraszti pincészetek szintén nevezetesek, és már vannak 
komoly programok is, amelyek odacsalogatják az embereket. 
De Etyek legismertebb pontja mégiscsak a körpincék, nem 

ÉRTÉKŐRZÉS 
ÉS AKCIÓTERV

INTERJÚ 
TESSELY ZOLTÁN 
ORSZÁGGYŰLÉSI 
KÉPVISELŐVEL 
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igaz? Így hát azt is szépen megújítottuk. A Pannónia Szíve 
programban kidolgozott arculati elemek alapján pedig nem-
csak Etyek, de a Kecskegödör is egyedülálló vizuális megje-
lenést kapott. Büszke vagyok rá, hogy ezek az elképzelések 
már megvalósultak – persze ez csak a kezdet, mert mindig 
jönnek újabb és újabb ötletek, tervek. 
NÁ: Etyek és Martonvásár között csak kerékpárral 
vagy terepjáróval lehet közlekedni, várható változás 
ezen a téren?
TZ: A Pannónia Szíve programban olyan útfejlesztési terve-
ket is rögzítettünk, amelyek az egész régió közlekedési szo-
kásait megváltoztatják majd. Miniszterelnök urat sikerült 
meggyőzni, hogy itt szükség van egy rendes közútra, ami 
Etyeket kötné össze Gyúróval. Ezzel Gyúró megszűnik zsák-
településnek lenni; Etyek irányába közvetlenül el lehetne 
jutni közúton, és tovább Vál és Vereb felé. Így pedig a Velen-
cei-tavi régiót lehetne egy új úthálózati elemmel elérni. Tény 
és való: annak idején, amikor még a lovaskocsi volt a közle-
kedési eszköz, akkor ezek élő kapcsolatok voltak. Gyúrónak 
Etyek, Válnak Vereb felé volt kapcsolata – most viszont telje-
sen körbe kell menni, mert egyelőre nem tudjuk ezeket az 
útvonalakat használni. Ugyancsak nélkülözhetetlen meg-
építenünk a Budapest-Balaton kerékpárutat, ami Tordasnál 
menne át Kajászó felé. Örömmel mondhatom, hogy ennek a 
nyomvonalát már elkezdtük kijelölni. Ennek a szakasznak 
lesznek majd új út- és kerékpárút-hálózati elemei.
NÁ: Négy éves ciklusban valósul ez meg, vagy távolabbi 
tervekről beszélünk?
TZ: Úgy tudom, Révész Máriusz kormánybiztos úr a 2018-as 
év végét jelölte ki ezen fejlesztések céldátumaként. Bevallom, 
én kevésbé látom e határidő realitását, de egy biztos: a közel-
jövőben meg kell valósulniuk ezeknek az elképzeléseknek. 

NÁ: Térjünk vissza az önkormányzatra. Említette, hogy 
az önkormányzatok különböző intenzitással vesznek 
részt abban, miként fejlődnek maguk a települések. 
Hova rangsorolná ilyen szempontból Martonvásárt?
TZ: A kedves olvasók talán furcsállják, amit most mondok – 
nyilván azt gondolják: „mi mást mondhatna egy képviselő a 
martoniaknak, ha nem azt, amit hallani akarnak” –, de higy-
gyék el: szerintem Martonvásár van az első helyen. Ezt telje-
sen komolyan gondolom. A martonvásári vezetésnek mind a 
hozzáállása, mind pedig a képességei maximálisan adottak 
ahhoz, hogy jó ügyek mellé álljon – és ezt rendre meg is teszi. 
Vannak olyan projektek, amelyeknek elindítása egyértelmű-
en hozzájuk kapcsolódik, és én csak támogattam őket a meg-
valósításban. Igaz, ez fordítva is megtörtént, de a lényeg, 
hogy nagyon jó partnerek vagyunk. Rengeteg elképzelés van, 
szinte mind hasznos és értékes. A városvezetés határozottan 
előremutató gondolkodású. És mivel az MTA fejlesztésével 

kapcsolatos kormányhatározatban engem konkrétan nevesí-
tettek, itt Martonvásáron plusz feladataim is vannak, me-
lyeknek a megvalósításai egyelőre jól haladnak. Ez nagy 
felelősség és nagy megtiszteltetés számomra.  
Örülök ugyanakkor annak, hogy Martonvásár a Pannónia 
Szíve szellemiségét és célkitűzéseit követve a térség fejlesz-
tési programjának számos eleméhez autentikusan tudott 
kapcsolódni – mi több, vannak projektek, melyekkel a város 
már eljutott a megvalósítási fázisba.
NÁ: Melyek azok a projektek, amik a közeljövőben tér-
ségi szinten valósulnak meg?
TZ: Egy kormányhatározatra várunk, amelynek az előter-
jesztését a Magyar Turisztikai Ügynökség koordinálta. Ennek 
lényege, hogy az egész Pannónia Szíve régió kiemelt turiszti-
kai fejlesztési területté válna, ami új fejlesztési lehetősége-
ket biztosítana számunkra. A turizmust szabályozó törvényi 
háttér ugyanis egyértelműen kimondja, hogy a jövőben köz-
vetlen nemzeti forrást csak ilyen kiemelt turisztikai fejlesz-
tési területekre lehet bevonni. Vagyis: ami eddig történt, 
hogy néhány turisztikai fejlesztésünkre nemzeti forrást kap-
hattunk – nos, a jövőben ilyen támogatást csak abban az 
esetben élvezhetünk, ha e térséget turisztikai fejlesztési te-
rületté nyilvánítják az említett törvényben. 
Érdemes persze azt is megnézni, milyen területekkel kerül-
tünk egy kalapba: Eszterháza-Fertőd, Balaton, Tokaj, Duna-
kanyar. Ezekről a területekről már született kormánydöntés. 
A kormány azt is tervezi, hogy néhány budapesti agglomerá-
ciós gyűrűt szintén kiemelt turisztikai fejlesztési területté 
nyilvánít. Ilyen a visegrádi rész, ilyen Gödöllő, Ráckeve, és a 
miénk, a Pannónia Szíve régió. Javaslatomra a Velencei tó is 
bekerülhet ebbe a területbe. Amennyiben ez így alakul, ak-
kor új lehetőségek nyílnak meg e térség előtt. Természetesen 
ez a magánvállalkozásokra is érvényes, hiszen a jelen pilla-
natban már elfogadott kiemelt turisztikai fejlesztési terüle-
teken például van pályázati lehetőség szálláshelybővítésre, 
amire évtizedek óta várunk – ám eddig nem nagyon volt rá 
lehetőség. Bízunk benne, hogy most végre meg tudjuk ezt 
is lépni. Lehet rá készülni.
NÁ: Mi a helyzet a martonvásári szálláshelyekkel? 
TZ: Hát nézzük meg, mi tükrözi a szálláshelyek szűkösségé-
nek tényét. Gondoljunk bele: míg a Velencei tó környékén két 
turisztikai desztinációs menedzsment munkaszervezet is 
létrejöhetett – ezeket alapvetően a szálláshelyek száma hív-
ta életre –, addig itt Bicske vagy Martonvásár környékén 
egyetlen hasonló szervezetet sem tudtunk tető alá hozni. 
Merthogy nincsen annyi szálláshely. Ennek hiányában senki 
nem képes a helyi turizmust koordinálni; nem tud szóró-
anyagokat vagy hirdetéseket generálni. Reméljük, hogy a 
program segítségével ezen is tudunk változtatni. 
Ami viszont jóval kézzelfoghatóbb, és igazán biztató fejle-
mény, hogy ebben a kormányelőterjesztésben a Pannónia Szí-
ve programjának száz pontos akciótervéből tizenhárom olyan 
fejlesztés szerepel, amelyre forrást is biztosítana a program-
határozat, méghozzá húsz milliárd forintot. Ezt a tizenhárom 
fejlesztési tervet a turisztikai ügynökség szakmai alapon vá-
lasztotta ki az általunk ajánlott, turizmus fellendítését célzó 
száz elképzelésből. Mi maximálisan megtettük a magunkét; 
most várjuk, hogy az előterjesztést a kormány elfogadja.

A martonvásári vezetésnek mind a 
hozzáállása, mind pedig a képességei 
maximálisan adottak ahhoz, hogy jó ügyek 
mellé álljon – és ezt rendre meg is teszi. 
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akartam tudni. A jelen megélésében nagyon sokat segített 
a körülöttem felépülő család, mert a családod szeretete arra 
tanít, hogy a lehető legnagyobb koncentrációval éld meg a 
jelent, mert ezek a pillanatok később már nem visszahozha-
tóak. Ma már minden pillanatban meglátom és megtalálom 
a szépet és a jót. Ez az a pillanat, a hála pillanata, amikor 
nem tudod megtenni hogy ne csatold magadat Istenhez, és 
ne a legnagyobb köszönet hangján szólj hozzá. Hálás vagyok 
minden percben, hogy csodás családom, csodás feleségem 
van és persze hogy azt csinálhatom, amit szeretek.
- Ez egy ajándék vagy még inkább kegyelem?
- Az. Egész pontosan az. Én a zenélést is úgy fogom fel, hogy 
én ezért a világon semmit nem tettem, ez nem az én érde-
mem. Persze, hogy dolgozom rajta, rengeteg mindent hozzá-
teszek évtizedek óta, de az alapvetése, az igazi neve az, hogy 
ajándék, az, hogy adomány. És visszatérve a kérdésedre, ez 
nemcsak hogy kegyelem, hanem remélem, hogy egy megtar-
tó és üdvözítő kegyelem. Hálás vagyok érte.
- Nemcsak Istenre nyitottál ajtót, hanem – s ezt nem 
mindenki tudja rólad – a biblikus lexikális tudás meg-
szerzéséért is komoly lépéseket teszel, hiszen hamaro-
san elvégzed a teológia-szakot is.
- Nekem ezzel a tudással nincsen tervem, nem akarok 
lelkipásztorkodni és prédikálni, de igazából ez sem az én 
döntésem lesz. Rábízom Istenre, hogy mi legyen mindezzel, 
egyelőre szívom magamba a lelki és biblikus tudást. Egyik 

- A kerek dátum ilyenkor számvetésre ösztönöz vagy 
te nem vagy egy összegző-tűnődő fajta?
- Egyáltalán nem vagyok az. Annyira nem, hogyha tehet-
ném – persze nem tehetem meg a családom meg a barátaim 
miatt –, meg sem emlékeznék a születésnapomról. Ez sosem 
mozgatott meg. Nekem nem ezek az igazán fontos dolgok, 
s ez tudatosult szép lassan a környezetemben is. 
- De az identitásod, s az, hogy honnan is jössz, nagyon 
is foglalkoztatott mindig. 
- Az mindig is érdekelt, mozgatott és befolyásolt, sokkal 
jobban, mint az aktuális életkorom. Az identitásom belém 
van kódolva. Honnan jöttem, mik az életem mozgatórugói, 
sőt, sprituális céljai, mikor és hol vagyok igazán otthon, na 
ez az, ami igazán fontos a számomra. Ha picit kibillensz a 
komfortzónádból, akkor meg akár mindent elsöprő módon 
lesz ez a legfontosabb. Egyfajta iránytű. Hogy vajon tényleg 
azon az úton jársz, ahol járnod kell, hogy az Istentől kapott 
talentummal vajon helyesen sáfárkodsz-e. Azt látom, hogy-
ha ez nincs meg, akkor egyből jönnek a súlyos dilemmák, a 
depresszió, a kiltástalanság. Fontos, hogy a sorsunkkal tisz-
tában legyünk, hogy mindig önazonosak maradjunk.
- Az identitásodban nagyon fontos szerepet játszik a 
hited. Ez egy gyermekkorból hozott tapasztalás és él-
mény vagy egy felnőttfejjel megszerzett bizonyosság?
- Volt idő, amikor úgy éltem az életemet, hogy a jelent ki-
zártam, a múltba kapaszkodtam, a jövőről meg pláne nem 

MEZŐ MISI CSALÁDRÓL, A JÓ PÉLDÁRÓL ÉS A MEGTALÁLT HITRŐL 

Háromgyermekes családapa, elfoglalt művész, 
az ország egyik legismertebb énekese. Ráadásul 
korán kelő ember, így reggel is beszélgettünk, a 
véletlen meg úgy hozta, hogy a Forum Martini 
köszönthette fel elsőként 40. születésnapján. 
Mező Misi zenekara, a Magna Cum Laude
szeptember 14-én személyesen is találkozik a 
martonvásáriakkal, hiszen a BBK-ban koncertezik. 
Identitásról, megtalált hitről, alkotásról vallott 
meglepő nyíltsággal lapunknak adott interjújában.

„A ZENÉLÉS IS KEGYELEM”
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reggel felkeltem és mondtam a feleségemnek, hogy beirat-
kozom a teológiára, szóval ez csak jött, amolyan szikraként. 
- Mit szólt hozzá, amikor ezt elővezetted?
- Azt, hogy miképp lesz erre időm három gyerek és kismil-
lió tennivaló, zenekarok mellett. Én meg azt gondoltam 
már akkor is, hogy az Isten ad majd nekem ehhez elég erőt 
és energiát, ha azt akarja, hogy befejezzem. És úgy akarta, 
mert idén diplomát kapok. Másrészt meg arról van szó, hogy 
amikor megtértem, nekem célom volt, hogy minél többet 
megtudjak a Bibliáról és az evangéliumról, Istenről. Egy hívő 
embernek ez kutyakötlessége. Ezért ültem be az iskolapadba 
a Baptista Teológiai Akadémiára. 
- Mindezt egy barátság indította el.
- Szenczi Sándornak nagyon sokat köszönhetek. Mi nagyon 
sokat utaztunk együtt, missziós munkát csináltunk, amíg ki 
nem költözött Washingtonba. Hátrányos helyzetű közössé-
gekbe jártunk, fiatalokat kerestünk fel, akik már lemondtak 
saját magukról. Ezek az emberek azt gondolják, és nagyon 
erősen gondolják mindezt, hogy ez megváltoztathatatlan, 
tehát majd ebbe a szörnyű, kilátástalan helyzetbe fog be-
leszületni a gyermekük, de még az unokájuk is. Én meg azt 
gondolom, hogy ha jó példával jársz elől, akkor ezeket az 
embereket ki lehet mozdítani ebből a kilátásátalanságból. 
Odamentem és elmondtam, hogy itt egy ember, aki nehéz 
körülmények közül jött, de hitt az álmaiban, hitt Istenben és 
kemény munkával, nem egyik napról a másikra, de valamit 
felépített. Ez bárki számára elérhető. 

- Ezt hívhatjuk missziónak is.
- Mert az is. A diplomamunkám is ezzel kapcsolatos, a sza-
badító és a megtartó kegyelem szerepét járja körül a meg-
tért ember életében. 
- Te egy magyar indentitású roma ember vagy. Mennyire 
erősek a gyökereid?

- Cigány családból jövök, de más jellegű gyökereim vannak, 
mint egy „átlagos” roma családban lettek volna. Mi úgyne-
vezett romungro cigányok vagyunk, asszimilált, nevelteté-
sünkben, gondolkodásunkban, identitásunkban bizonyos 
szempontból erősebbek a magyar hajszálerek, mint a roma 
hatások, de vannak olyan identitásképző elemek, mint pél-
dául a zene, amihez nagyon erősen ragaszkodunk. Szomorú, 
de nem beszélem a cigány nyelvet sem, és édesanyám sem 
beszélte, pedig az ő szülei még „cigányul” kommunikáltak. Ez 
engem zavar, elkeserít, mert a hagyományok azért nyelviek 
elsősorban. Feleségem, aki a legnagyobb kritikusom és bará-
tom is egyben, a mai napig a fejemhez vágja, hogy miért nem 
tanulok meg cigányul.
- Lehet, hogy ez lesz a következő projekted, nem?
- Biztos hogy ez lesz. A diplomámhoz nyelvvizsga kell, és 
eldöntöttem, hogy a lovárit választom, a cigány misszió mi-
att egyenesen üdvös is, úgyhogy a teológiának köszönhetően 
összeérnek itt is a szálak.
- A racionálissá, józanabbá váló életednek köszönhető, 
hogy a zenében is sokkal tevékenyebb vagy? Budapest 
Bártól az anyazenekarodig, a Szűcs Krisztiánnal közös 
NASA zenekartól a tv-szereplésekig sok mindent csinálsz.
- Részben persze, részben meg azért, amiért akár te is. Egy-
szerűen nem tudsz a fenekeden ülni, nem tudsz inaktív len-
ni, mindig tenned, teremtened kell valamit. És ez nem fel-
tétlenül jelent zenekészítést persze, hanem bármit jelenthet, 
ami a családodért vagy a társadalomért teszel. A teremtés 
ott van a mindennapokban. Nincs bennem megfelelési kény-
szer, csinálom azt, amitől boldog vagyok. 

|  Prieger Zsolt
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TIZENHATODJÁRA 
BORÚT TALÁLKOZÓ 
A Kertbarát Egyesület tagjai az évenkénti szakmai tanul-
mányutaknak köszönhetően egyre több kapcsolatot kötnek. 
Az idei Borút találkozóra eljött a dunaföldvári kertbarátok 
kilenc fős küldöttsége és a bölcskei kertbarátok elnöke, 
Keresztes Pál is, a szekszárdi elnök, Ferenc Vilmos és Módos 
Ernő borász. Itt voltak a velencei Szent Benedictus Borlovag-
rend képviselői, a tordasi, a kajászói, a pázmándi, a sukorói 
bortelmelők képviselői is.
Dr. Szabó Balázs az Agrár Minisztérium főosztályvetetője, 
bevezetőjében a szőlő és bor társadalmi környezetéről be-
szélt, kiemelte a bor közösségformáló erejét. Nyúlné Dr. Püha 

Beáta a töki Nyakas pincészet főborásza a Finomseprűn 
tartás hatása a bor minőségére címmel tartott előadást. A 
módszer lényege az eljárás során a bor szín- és fehérjestabi-
labb, fehérjestabilabb, teltebb lesz. Hanyag technológia esetén 
kénhidrogénes, oxidált hatású bort kapunk. Bőcs Éva borász 
szakmérnök az etyeki Törley Kft. borásza előadásában vont 
párhuzamot a kisüzemi és nagyüzemi szőlőtermesztés között. 
Sztanev Bertalan az AM osztályvezetője a Szőlőtermesztéssel 
kapcsolatos jogszabályok gyűjteménye című munkáját ismer-
tette. Dr. Janky Ferenc Sáska Beátának, a szlovákiai Gbelcén 
dolgozó vezető borásznak a Termésszabályozás hatása a bor 
minőségére című munkáját mutatta be. 
Persze a jó borból nem volt hiány a rendezvényen sem. Az elő-
adások után Szeidl Antal „örökös főszakács” remekbe sikerült 
gulyását kóstolhatták mag a résztvevők.            |  Foki Gábor

Minél többet tudni a Bibliáról és 
az evangéliumról, Istenről egy hívő 
embernek kutyakötelessége.  
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Bizony, köztünk járt. 
Volt, amikor nem kegyelmezett neki 
az időjárás, de életében sem a könnyű 
pillanatokat osztotta neki a sors. 
Bizony, napokig épült neki a sziget, s vártunk rá türelme-
sen. Nemcsak mi, hanem a szigetlakó madarak is, akik már 
a nézőtérbepakolás alatt is koncerteztek nekünk a napfény-
ben, de az utolsó hétvégén az első zongoraverseny és a Haydn 
előtt tisztelgő mise bemutatója talán az ország, de nekünk 
mindenképpen az egyik legszeretnivalóbb koncerthelyszínén 
tényleg annyira jól sikerült, hogy a csöndesen kivonuló és 
autóikat vagy éppen az állomást megcélzó emberek testbe-
szédén és mosolyán még a félhomályban is tisztán látszott: 
igazán nagy dolgok történtek júliusban Martonvásáron. 

A hangnem mindkét műnél az áttetszően egyszerű és világos 
C-dúr volt, szóval mintha a hely szelleméhez íródott volna 
mindkettő csodadarab. Martonvásár, Beethoven, Brunszvikok, 
Filharmónia és MTA, köszönjük, hogy pár napra igazi klasz-
szikus zenei világváros lehettünk.

|  FM

ITT JÁRT 
BEETHOVEN



FORUM MARTINI / 2018. AUGUSZTUS 11

Az egyszerre valós és elképzelt miniatűr 
város, nappali és pörgő éjszakai élettel, 
most Martonvásáron is. Szeptember 
elsején 15.30-kor a BBK előtti patak 
partján csodák csodájára felépül az 
üvegből készült város nekünk is. 

Ez a gyönyörűség a Művészetek Völgye-bemutatkozás után 
most Martonvásáron, a Fő téren áll majd egy ideig, köszön-
hetően Rácz Katinka alkotónak, aki a Forum Martini felké-
résére örömmel vállalta, hogy a mesebeli ÜvegVárost felépíti 
a martoniaknak is, ráadásul nagyon sok új ötlettel és tör-
ténettel gazdagítva. A várost a fiatal művésznő még évek-
kel ezelőtt álmodta meg, amikor az első üveget befestette, 
és rájött, hogy leginkább egy ház homlokzatára emlékeztet 
az eredmény. Aztán egyre több üveget festett be, és persze 
egyre többen csatlakoztak hozzá; ötleteket és üvegeket, 
palackokat, verseket, fényképeket, grafikákat hoztak.

Az ÜvegVáros alaptörténete szerint ugyan eddig egy óceán-
parti kikötőváros volt, amely a fűszer-kereskedelem révén lett 
híres. Bazsalikom, angyalgyökér, babér, bergamot, kamilla, 
kakukkfű, koriander és üvegházi zöldségek teremtek itt. 
Most azonban egy új szituációban új kihívások érik a várost, 
a patakparton új lelkek népesíthetik be, új verseket szavalhat-
nak a benne élő költők, és mivel elég közel van a Beethoven-
emlékhely, az is meglehet, hogy egy zenész is beköltözik 
a városba. 
Sőt, továbbmegyünk: az érdeklődő gyermekek és felnőttek 
akár saját épülettel, történettel, verssel vagy csak egy rajz-
zal és festéssel is beköltözhet vagy leteheti névjegyét, mint 

társvárosalapító. Hangsúlyozzuk, a város egyszerre valós 
és elképzelt, gyermeki tisztaságunkra és játékosságunkra 
számít leginkább.
A vízparton egykoron csak egy romos kastély állt; ezeket a 
romokat ma is megcsodálhatják a turisták ÜvegVárosban 
(angol neve: Bottletown). Itt nemcsak az üvegház van üveg-
ből, hanem a városháza, a színház, a kórház és minden más 
ház is. A városnak persze hogy van egy híres költője, Csóka 
István, aki Magyarországon született, csak később költözött 
ÜvegVárosba.  

Mi is írhatunk verset, festhetünk képet, felnőttek és gyerekek, 
fiatalok és öregek, családok és magányosok, bátran, a megnyi-
tón minden kiderül. A többi meg legyen meglepetés, szep-
tember elsején fél 4-kor úgyis lehull a lepel. Mindenkinek ott 
a helye, lehet, hogy a megnyitó után közös festés és táncos 
mulatság is lesz, ráadásul éjszaka a várost is kivilágíthatják.

|  FM

A FORUM MARTINI BEMUTATJA:

ÜvegVáros
SZEPTEMBER 1. FŐ TÉR, MARTONVÁSÁR
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MAGYAR NÉPDAL NAPJA PÓLÓT SZERETNÉL?
INGYEN LÁTOGATNÁD A RENDEZVÉNYT?
SEGÍTENI SZERETNÉL ABBAN, HOGY 
AZ ORSZÁG LEGNAGYOBB NÉPDALOS 
RENDEZVÉNYE SIKERES LEGYEN?
RÁD VAN SZÜKSÉGÜNK!

Önkénteseket keresünk a Magyar Népdal Napja 
2018-as szervező csapatába, a szeptember 14-16. 
között zajló eseményekre. 
Munka: 
Napi 4-6-8 órában, változó időpontokban
Ami az önkénteseknek jár: 
• a fesztivál teljes ideje alatt ingyen látogathatják 

a rendezvényeket
• az önkéntes szolgálat idejére ellátást kapnak 
• Magyar Népdal Napja-logóval ellátott pólót kapnak
Jelentkezni csak írásban lehet
a martonvasar.onkentes@gmail.com e-mail címen, 
augusztus 22-én 20 óráig.

|  BBK Központ

ÖNKÉNTESEKET 
KERESÜNK!

MARTONVÁSÁR    SZEPTEMBER 15-16.

KEDVEZMÉNYES
ELŐVÉTELI JEGYEK
SZEPTEMBER 14. 12.00-IG!
ONLINE                    HELYSZÍNI - Szept. 1-13. között
www.jegy.hu                  Martonvásár - Óvodamúzeum
Felnőtt: 1200 Ft              Felnőtt: 1200 Ft 
Nyugdíjas/Diák: 750 Ft      Nyugdíjas/Diák: 750 Ft

M AGYA R  NÉPDA L NA PJA

INVITÁLÁS A TÉRSÉG 
LEGNAGYOBB 
NÉPZENEI ÜNNEPÉRE
Lapunk kérésére Pfiffer Zsuzsanna főszervező mondta 
el, mit jelent számára a Magyar Népdal Napja. 

„Ha Magyar Népdal Napja, akkor Martonvásár. Ha Martonvásár, 
akkor Magyar Népdal Napja. A mára már márkanévvé vált 
rendezvény 2018-ban jubilál, 5 évesek lettünk. 
Főszervezőként és a teljes szervezőcsapat nevében e lap 
hasábjain keresztül nagy szeretettel meghívom Önöket a 
Magyar Népdal Napjára és kísérő eseményeire 2018. 09. 14-16-
a között, amelyet intézményünk, a Brunszvik-Beethoven 
Kulturális Központ, Martonvásár Város Önkormányzatával, 
a Fonó Budai Zeneházzal és a Martonvásári Kulturális 
Egyesülettel közös társzervezésben valósít meg.  
Jöjjenek el városunk legnagyobb szabású rendezvényére. 
Hívják meg rokonaikat, barátaikat, ismerőseiket is. 
Legszívesebben mindenkit személyesen hívnék meg, és egy 
jót beszélgetnék mindenkivel, miközben átadom a gyönyörű 
programfüzetet. Mindezt nagyon szívesen megtenném, de 
ha így tennék, akkor sajnos nem jutna arra időm, hogy a 
szervezéssel járó igen sokrétű és szerteágazó szálakat 
irányítsam, és a feladatokat megoldjuk.
Rengeteg tapasztalat, ötlet, vívódás, döntés van ebben az öt 
esztendőben, egy olyan csapattal, akik nélkül nem létezne e 
nagyszabású rendezvény. No, meg anélkül a közel kétszáz 
önkéntes nélkül sem, akikre idén is nagyon számítunk!
Mindig érdemes hangsúlyozni, hogy a hagyományaink 
tesznek bennünket azzá, akik magunk vagyunk. A magyar 
népdal olyan szerves része életünknek, mint a 21. században 

teret nyert okos eszközök. Használjuk hát jól mindkettőt. 
Hallgassuk népdalainkat mobilon, tableten, laptopon.
Váltsák meg jegyeiket előre online a jegy.hu oldalon vagy 
majd szeptember 1-13 között az Óvodamúzeumban. Keressék 
fel a www.magyarnepdalnapja.hu weboldalt a részletes 
információkért. Kövessék a facebook.com/magyarnepdalnapja 
közösségi oldalt.”
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VILÁGBAJNOK 
MARTONON
Sportágának nagyszerű külföldi mestere 
érkezik városunkba szeptemberben. 
Mint azt Kovács Lászlótól megtudtuk, 
Baharaddin az azerbajdzsáni sanda (chinese 
full contact fighting) válogatott vezető edzője 
és többszörös világbajnok, aki Martonvásá-
ron nyílt, ingyenes edzést fog tartani a helyi 
érdeklődőknek, s ezzel be is indítják a full-
contact szakágat felnőttek részére.

A rendezvényt a Golden Tiger’s kung fu iskola szervezi. 
Az időpont, a helyszín és egyéb fontos tudnivalók a 
mellékelt plakáton. Minden érdeklődőt szeretettel 
várnak, hiszen ez egy elég komoly, unikális bemutató 
lesz, igazi nagymesterrel. 

Kovács László tájékoztatta lapunkat arról is, 
hogy a nyílt napot követően mindig szombaton 
lesznek edzések 11:30-tól 13:00-ig a Tóth Iván 
Sportcsarnokban.

  Épül az új Egészségház 
Augusztus elején a telek környezetrendezésével és az új 
épületszárny alapozásával elkezdődött az új martonvásári 
Egészségház építése. A  tervek szerint a meglévő rendelő-
épület közel 400 négyzetméterrel bővül, védőnői, fogorvosi 
és diagnosztikai szakrendelőket épít az önkormányzat, 
továbbá a teljes körű akadálymentesítés érdekében lift 
is kerül az épületbe. Új parkolóhelyek is lesznek majd a 
Brunszvik úton, továbbá a megújult Egészségház telkén is.

  Brunszvik Teréz Óvoda: fejlesztés
A Belügyminisztériumtól elnyert forrásból július közepén 
elkezdődhetett a Brunszvik Teréz Óvoda épületének belső 
fejlesztése és felújítása. A munkálatok során a 2013-14-ben 
megépített új óvodaszárnyban egy tornaszoba, két fejlesztő 
helyiség, egy raktár, egy vizesblokk és egy előtér épül majd 
meg. A 2006-ban átadott épületszárnyban is dolgoznak. Első 
körben kifestettek három csoportszobát, a továbbiakban 
pedig egy rámpa épül majd a régi bejárathoz, illetve kicseré-
lik a szélfogó és egy öltöző padlóburkolatát, valamint további 
eszközöket is beszerez az önkormányzat a kicsik számára.

  Újra működnek a főtéri csobogók 

  Tűzifa-támogatás
Magyarország Kormánya a 1364/2018. (VII.27.) 
számú határozatával lehetővé tette a rendkívüli téli 
rezsicsökkentésben korábban nem részesült háztartások 
támogatását. A vezetékes földgázzal nem rendelkezők 
a támogatást a polgármesteri hivatal ügyfélszolgálatán 
elérhető nyomtatvány kitöltésével igényelhetik, legkésőbb 
2018. október 15. napjáig. 
(06 22 460-004, ugyfelszolgalat@martonvasar.hu)
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Egy ember, akitől egyből energiát kapsz, ha összefutsz 
vele. Ráadásul egy szerencsés ember, akinek az a 
hobbija, ami a munkája, és persze az az élete, ami a 
hobbija. Amolyan fanatikus tűzoltó. Közben egyetemi 
oktató is, szakmájáról publikál, s mondhatnánk, olyan 
ember, akitől még a családja is átvette a tüzet, ha nem 
lenne ez a botcsinálta költői kép túl közhelyes egy 
tűzoltó esetében. Martoni portré című sorozatunk 
első főszereplője Pimper László.

Egy nagy céget – naná, hogy tűzoltó céget – vezet Százha-
lombattán, temérdek feladattal, operatív és adminisztratív 
teendőkkel, ami az elmúlt években érezhetően messze lökte 
kissé a klasszikus tűzoltóideáltól. Szóval egy idő után kezdte 
úgy érezni, hogy az alapmánia talán csorbát is szenvedne, 
meg kell hát tölteni lelkes, ifjúi tartalommal, ezért elkezdte 
újjászervezni a környék önkéntes tűzoltóit, beleadva apait-
anyait, lobbizva, kérve, meggyőzve, baráti vagy éppen kol-
legiális alapon. 
Több ez mint tűzoltóságszervezés, sokkal inkább közösség-
kovácsolás. Látja is ezt a hivatal, és örül neki. Amikor ta-
lálkozunk, mesélem neki azt is, hogy a körülöttem zsizsgő 
gyerekek micsoda heveny tűzoltómániában szenvednek, 
szüleiktől Fireman-pólót- és ruhát kérnek karácsonyra, 
Tűzoltó Sam kalandjaira alszanak el, és tűzoltó-matchbox-
okkal ébrednek. Ezen persze jót derül, de érti. Nagyon is érti. 
Ő persze nem a tévéből és a youtube-ról kapta meg a „vírust”, 
ami egy életre megbetegítette, hanem édesapjától, aki maga 
is ezt a szakmát űzte, önkéntes tűzoltóként.

Mielőtt megkérdeznék, mondom: ő is fanatikusan. Az öreg 
Tapolcán volt az önkéntes tűzoltó-armádia egyik vezetője, és 
a kis Lacit már nagyon pici korában vitte ám bevetésre. Ki 
persze nem szállhatott, csak az orrát a tűzoltó-autó ablakára 
nyomva figyelhette nagy ámulattal az eseményeket. Belül-
ről. Most másképp van „belül”. „Már meg sem tudom mon-
dani hány éves voltam, de nagyon apró. Ettől függetlenül 
egyből magával ragadott az élmény. Éreztem, tudtam, hogy 
ezt fogom majd csinálni” - meséli, majd egyből hozzáteszi, 
hogy a történelem mennyire ismétli önmagát és ma, amikor 
nagy erőkkel nekiállt szervezni Martonvásáron az önkéntes 
tevékenységet, társai, kollégái ugyanúgy magukkal hozták 
csillogó szemű gyerekeiket. „Szerintem nagyon hamar el fo-
gunk kezdeni kicsikkel is foglalkozni komolyan, mert nagyon 
érdekli őket, ez vitathatatlan, nekünk ez meg óriás öröm, lesz 
utánpótlás” - mondja a ma három településen (Martonvásá-
ron, Ráckeresztúron és Tordason) önkéntes tűzoltó egyesü-
letet szervező Pimper László, aki társaival most éppen azon 
dolgozik, hogy ne csak lelkesedés legyen, hanem komoly, be-
vethető eszközök is. Például szállítóeszköz, hogy a különböző 
településeken élő önkéntesek gyorsan meg tudják egymást 
találni, ha bajban, s főleg, hogy érdemben segíteni tudjanak. 
Mert a lényeg ez: segíteni. 

És ha mi kívülállók esetleg arra gondolnánk, hogy ez a munka 
csak a tűz eloltásáról szól, tudjuk most meg: nagyot téve-
dünk. Nagyon nagyot. Van itt rengeteg más teendő is, kérem. 
Mi a szépsége ennek a munkának, miért találjuk jogosnak 
felnőttként, ahogy a gyerekek lelkesednek a katonákért vagy 
a rendőrökért is. „Valami hasonló, eseménydús élet vonzza a 
kicsiket, meg persze a jelképek, a piros szín, a sziréna, satöbbi, 
de meggyőződésem, hogy a tűzoltó identitás azért más, mint 
a legtöbb akciókkal teli terület. Mégpedig abban, hogy ez a 

MARTONI PORTRÉ 

"MINDENKIÉRT 
LENNI"
DR. PIMPER LÁSZLÓ, 
ÖNKÉNTES TŰZOLTÓ, 
OKTATÓ, KÖZÖSSÉGÉPÍTŐ
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munka sosem az erőre épül, senki ellen nem irányul, hanem 
egész egyszerűen: mindenkiért van.”
László társadalmi munkás is meg civil szervező is. „Ez a 
civil szerveződés nem olyan, mint mondjuk a bélyeggyűjtés 
vagy más közös hobbi, mert mi egy igazi közfeladattal ösz-
szefüggő szolgáltatást nyújtunk. A másik érdekes motívum 
a munkánkban, hogy mindig készenlétben vagyunk. Szeren-
csére sok önkéntes közösség működik, akik nagyon komoly 
munkát végeznek, de elsősorban akkor, amikor az „esemény” 
megtörténik, vagy arra felkészülnek. Az önkéntes tűzoltóink 
mindig tűzoltók, állandó készültségben vannak, hogy egy 
riasztás esetén a szabadidejüket feláldozva segítséget nyújt-
hassanak, ahogy tették ezt az idén már közel ötven „vonulás” 
alkalmával. 

Ez a „vállalás” jóval nagyobb kihívás és több áldozattal jár, 
mint ami ebből a munkából kívülről látható. Ezt az 'édes', 
önkéntes terhet vállalják, akik csatlakoztak hozzánk, és aki-
ket kiképeztünk önkéntes tűzoltónak” - számol be az örök 
készültségről és közben megtudom, hogy 22 éves fia, Máté is 
önkéntes tűzoltó. „Az új tűzoltóinkat néha vissza kell fogni, 
annyira lelkesek.” Rá is kérdezek, mintha érezném a választ, 
és kiderül: Bogi lánya is, sőt a felesége is belefolyik az önkén-
tes munkába. Egyébként meg kb. 30-35-en hadrafoghatók 
a három településen, a legtöbben magánemberként nem 
„szakértői” e feladatnak, ahogy például László nagyon is az, 
hanem van, aki számítástechnikával foglalkozik vagy éppen 
teljesen mással, de mindegy is, mert hisznek abban, hogy 
ez egy hasznos és fontos hivatás, amihez sokféle ember kell. 
Mert kell egy CSAPAT. Különben nem csinálnák. Örül, hogy 
a polgármester is támogatja, hogy a 6 éve megszűnt társaság 
most újjáalakul. Segítik helyben őket, most meg felhívással 
fordulnak a martonvásári közösséghez egy nagy, november 
17-én tartandó ünnepség apropóján. (lásd keretes anyagun-
kat) Közben László társaival Németországban járt Marton-
vásár testvértelepülésén, szóval elindultak a régi szakmai 
kapcsolatokat feltámasztani, afféle tanulmányútra, mert 
„tanulni mindig kell”.

Sokan nem értik, hogy mire jó ez az egész, persze nem a 
gyerekekről van szó. Ők értik. „Mi nem akkor adunk, ami-
kor ténylegesen húzzuk a tömlőt, vagy egy balesethez sie-
tünk, tüzet oltunk, vagy éppen bezárt lakásból szabadítunk 
ki magatehetetlen embert, hanem hogy egyáltalán vagyunk. 

A múltkor éppen egy liftbe szoruló személynek segítettünk, 
de nagyon sokféle problémát oldunk meg viharkártól a gáz-
szivárgásig” - tudom meg, és e sorok írója egy kicsit bánja 
már, hogy nem szólt nekik, amikor a pár nappal ezelőtti fel-
hőszakadásban vízzel teli medencévé vált a háza. „Tűzese-
tünk szerencsére kevés van, nemcsak ezzel foglalkozunk, de 
többnyire hamarabb érünk oda, mint a hivatásos tűzoltók, 
noha nincs úgynevezett saját területünk. Leginkább segí-
tünk, támogatunk, ottvagyunk. Szándékaink arról szólnak, 
hogy a jövőben önállóan beavatkozó önkéntes tűzoltó egység 
legyünk. Ehhez persze teljesíteni kell még néhány feltételt, 
további felszerelések szükségesek, jól jönne a helyi vállal-
kozói segítség és szakmai támogatás, de meglesz az, bízom 
benne” - mondja búcsúzóul. 

Mondom, nemcsak tűzoltók, leginkább veszélyhelyzetet ol-
danak meg. Nemcsak önkéntesek, emberek. Mondhatjuk azt 
is: Mindennapi hősök. Van, aki teljes tűzoltó-családdal fel-
vértezve az.                                                    

  |  PZS/FM

A MARTONVÁSÁRI 
ÖNKÉNTES TŰZOLTÓ 
EGYESÜLET FELHÍVÁSA
Elődeink 130 éve, 1888-ban alapították meg 
Martonvásáron az önkéntes tűzoltó egyesületet. 
Szeretnénk az évfordulót méltó módon megünnepelni. 
Az egyesület múltjának felidézéséhez kérjük a lakosság 
segítségét. 
Várjuk azoknak a jelentkezését, akik 
• az egyesülethez köthető tárgyi emlékkel, 

fényképpel rendelkeznek vagy
• emlékeik, személyes élményeik megosztásával

hozzájárulnának a múltidézéshez.
A jelentkezéseket az ote@martonvasar.hu 
elektronikus levélcímen, és a 06-20-549-1004 
telefonszámon várjuk.

  Mi van az Ifiparkkal?
Martonvásár Város Önkormányzata júliusban megkötöt-
te a vállalkozói szerződést a Malom utcába megálmo-
dott Ifipark kivitelezésére, amely elsősorban a fiatalok, 
de az idősebb korosztályok számára is az aktív időtöltést 
szolgálhatja. 
A munkálatok várhatóan 2019 I. negyedévében fejeződnek 
be, így már fél évet sem kell várni arra, hogy a martoniak 
birtokba vehessék a gördeszka-görkorcsolya-BMX pályát, 
a street-workout és street-fitness eszközöket. 

FELHÍVÁS!
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  Augusztus végén 
zárva lesz a könyvtár

A Brunszvik-Beethoven Kulturális 
Központ Könyvtára 2018. augusztus 
27. - szeptember 2. között zárva 
tart. Megértésüket köszönjük.

  Facebook-csoport! 
Csatlakozzanak! 

A Horváth Bálint alpolgármester által 
kb. fél éve létrehozott „MARTONVÁSÁR 
INFÓ – Tájékoztatás, Párbeszéd, Kö-
zösség.” nevű facebook csoport immár 
több mint 1300 tagot számlál. 
(Az alpolgármesterrel készült interjú-
ban bővebben is beszél minderről a 2. 
oldalon). A virtuális közösségi térben 
egyre élénkebb párbeszéd alakul ki a 
martonvásáriak között, illetve a cso-
portban egyre gyakoribb vendégeink a 
Martonvásáron letelepedni kívánó, jö-
vendőbeli martonvásáriak is. Minden-
kit buzdítunk arra, hogy csatlakozzon 
a csoporthoz, és ötleteivel, informá-
cióival, illetve felajánlásaival járuljon 
hozzá a helyi közösség építéséhez.

A bokrok ágai között a madarak csalá-
dostól gyűjtögetik a rovarokat, így há-
lálva meg a téli gondoskodást. Most se 
feledkezzünk meg hát kedves napszá-
mosainkról. Helyezzünk a kertbe madár-
itatót, madárfürdőt, de az is sokat se-
gít, ha rendszeresen locsoljuk a gyepet 
és a bokrokat. 
Bár a színek egyre fakulnak, a jól ter-
vezett kert mégis lehet sokszínű. Mini-
mális gondozással egész nyáron át 
virágzik a nyári orgona és a rendkívül 
változatos virágú mályvacserje. 
Nektárdús virágaik számtalan lepkét 
csalogatnak a kertbe. A rózsák már 
több törődést igényelnek, de gazdag 
virágzással hálálják meg munkánkat. 
Az elnyílott virágokat vágjuk le, rend-
szeresen öntözzük a töveket és pótol-
juk a tápanyagot. 
Már most gondoljunk a tavaszra. A hó-
nap utolsó dekádján ültethetjük a kora 
tavaszi hagymásokat, a hóvirágot, tuli-
pánt, nárciszt. Ültetés előtt az egészsé-
ges hagymákat is tegyük fertőtlenítő 
oldatba. Ha évenként más-más helyre 
akarjuk ültetni a virágokat, érdemes 
ültető edényeket használni.
Már szinte minden gyümölcsfajta érleli 
termését, ezért a növényvédelmet – 
egészségünkre is figyelemmel – gondo-
san kell megtervezni. A gyümölcsös-
ben nagy pusztítást végez a monilia, a 
lisztharmat és az atka- , illetve a levél-
tetű-fertőzés is nagyon gyakori. Szá-
míthatunk az amerikai szövőlepke és a 
darazsak jelentősebb kártételére is. Az 
előbbieket hernyófogó övvel és a „fé-
szek” elégetésével, az utóbbiakat da-
rázscsapdákkal gyéríthetjük. A leter-
mett fákat gondosan vizsgáljuk át. A 
felesleges, lombozatot sűrítő, árnyéko-
ló vagy beteg, törött ágakat távolítsuk 
el (nyári metszés) és végezzük el a nö-
vényvédelmet is. A rügyekben most 
alakul ki a jövő évi termés, ezért fon-
tos, hogy a fák jó kondícióban legye-
nek. Még végezhető az alvószemzés. 
A siker érdekében az alanytöveket a 
szemzés előtt alaposan be kell locsolni. 
Ha az alany könnyen adja a kérgét, 

AUGUSZTUSI 
KERTBARÁTOK

sikeres eredésre számíthatunk. Szem-
zés után egy héttel már ellenőrizhet-
jük az eredést és a sikerteleneket 
pótólhatjuk. A paradicsomérés a csúcs-
pontján van, bőséges öntözéssel segít-
sük a töveket, így a fagyokig számítha-
tunk termésre. 
Közben a szamócatelepítés utolsó idő-
szakát is megtapasztalhatjuk A gondo-
san előkészített ágyásokba ültessük el 
a jól begyökeresedett palántákat, de 
lehet a kerti utak mentén is ültetni. 
Az új és régi tövekről egyaránt távolít-
suk el az indákat. Így a tövek erősöd-
nek és jobb lesz a virágképzés is. Az 
atkák és gombabetegségek ellen már 
most érdemes védekezni.
Tartsuk tisztán a szőlősorokat. Számos 
atka, levéltetű átmeneti nyári tartóz-
kodási helyéül használja. Ha van rá le-
hetőségünk, a csemegeszőlőt érdemes 
locsolni. A meleg napoknak gyakran 
hatalmas zivatar a vége. A hirtelen le-
zúduló víz rengeteg földet képes le-
mosni, ezért a vízfogókat, vízelveze-
tőket tartsuk rendben. A zsendülő 
borszőlők a szüretre figyelmeztetnek. 
Tegyük rendbe a szüretelő eszközöket, 
szerezzük be a szükséges szerszámo-
kat, vegyszereket. Az új hordókat ala-
posan be kell avatni. Hideg- és meleg 
vizes áztatás, alapos mosás után vehe-
tők használatba. Egyre népszerűbbek 
az acél- és műanyag hordók. A köny-
nyebb kezelhetőség miatt, kis gazdasá-
gokban is célszerű az alkalmazásuk. 
Kezelésüket meg kell tanulni, mert 
ezekben a zárt edényekben másképp 
viselkedik a bor. Ha nem változik jelen-
tősen az időjárás, a szüret akár két hét-
tel is korábbi lehet a megszokottnál. 
A cukorfok mellett a savtartalomra is 
oda kell figyelni, mert nagy melegben 
a savak könnyen kiégnek a bogyókból. 
A fürtzónában érdemes megtépni a 
leveleket, szellősebbé téve azt. Így ke-
vésbé betegszenek meg és jobban is 
színesednek a bogyók, az egészséges, 
fürt feletti levelek pedig elég tápanya-
got biztosítanak a növény számára.

| Uhrin Gábor
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    ESEMÉNYEINK
AUG. 20. |  Államalapításunk ünnepe
  9.30 órakor, Emlékezés tere

SZEPT. 8. |  Állati Jó nap 
  Beethoven Általános Iskola udvara
  Bővebb infó: Kissné Molnár Zsuzsa 
  06 20 567-4092

SZEPT. 14-16. |  V. Magyar Népdal Napja 
  és kísérő programjai 

SZEPT. 8. |  Emlékfutás 
  Bővebb infó: Fehér László, 
  elérhetőség: FB, 06 30 426-0205

ÁLLÁSHIRDETÉS

Martonvásár városüzemeltető cége, a Martongazda 
Nonprofit kft. azonnali belépéssel teljes munkaidős 
munkavállalót keres martonvásári munkavégzésre az 
alábbi pozícióba: Temetőgondnok
Feltételek: egészségügyi alkalmasság, józan életvitel.
Ellátandó feladatok: a Martonvásári Temető nyitása, 
zárása, közreműködés a sírhelyek kijelölésében, az 
elkészült sírhelyek, síremlékek megfelelőségének 
ellenőrzése, a temető rendjének, tisztaságának 
biztosítása. Bérezés és juttatás megegyezés szerint.
Jelentkezés: Martongazda Nonprofit Kft., Martonvásár, 
Budai út 13. címre küldött levélben, vagy személyesen 
Martonvásár, Szent László út 24. szám alatt, 
e-mailben az ugyvezeto@martongazda.hu címen
Dr. Király Gabriella ügyvezetőnél, vagy telefonon 
a + 36 22 569-228 telefonszámon.

SZALONTÁNC TANFOLYAM 
MARTONVÁSÁRON

2018. szept. 7-től péntekenként 18-20 óráig.
Bajcsy-Zsilinszky út 32. Gyermekotthon ebédlőjében.

Táncaink: Rumba, Samba, Mambo, 
Rocky, Cha cha, Tangó, Keringők

1500 Ft/alkalom
Telefon: 06 30 384 8044

www.facebook.com/tarsastancMartonvasaron
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Dr. Jellinek Kinga 
A rendelő címe: 2462 Martonvásár, Budai út 27. 
Telefon: 22/460-637, 
Mobil (kizárólag sürgős esetben): 30/444-5779 
(hétköznap 8.00-16.00-ig hívható)  
Rendelés június 1. és augusztus 31 között: 
Hétfő: 08.00-12.00 | Kedd: 16.00-18.00 
Szerda: 16.00-18.00 | Csütörtök: 08.00-09.00 
Péntek: 08.00-10.00

Általános segélyhívó (Mentő, Tűzoltó, Rendőrség)...
A helyi mentőállomás csak segélykérésre hívható a 
104-es, vagy a 22/460-017-es számon.
Étkezés lemondás - Iskola, óvoda ..... . . . . .
vagy hpmpluskft@gmail.com (előző nap 11 óráig)
Kormányablak ..... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Polgármesteri hivatal ..... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Járási hivatal, titkárság .... 
Járási Hatósági és Gyámügyi osztály ..... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
 Szociális ügyek...... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
 Egyéb hatósági ügyek:
 Gyámügyek
 Foglalkoztatási Osztály (Ercsi) ..
Fejérvíz hibabejelentés ..... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 30/962-2410
Csatorna ügyelet ..... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 30/819-5607
Polgárőrség . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .20/500-4266
Közterület-felügyelő ………...... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20/230 2718

HASZNOS TUDNIVALÓK

Dr. Berczi Dániel | A rendelő címe: 
2462 Martonvásár, Budai út 27. | Telefon: 22/460-334
Rendelés:  
Hétfő: 7-13 óráig | Kedd: 13-19 óráig | Szerda: 13-19 óráig 
Csütörtök: 7-13 óráig | Péntek: Iskolafogászat 
Előzetes bejelentkezés szükséges!
Részletes információ: 
www.martonvasar.hu/fogorvos

2462 Martonvásár, Emlékezés tere 3.; Tel.: 22/461-369
email: vedonomartonvasar@gmail.com 
I. körzet, védőnő: Horváth Márta   
tel: 20/290-5551
tanácsadási idő: kedd 8-12 óra között,  várandósok és 
csecsemők részére.  |  Bejelentkezés szükséges!
II. körzet, védőnő: Dolinka Zsoltné
tel: 30/384-4382
tanácsadási idő: szerda 8-12 óra között, várandósok és 
csecsemők részére.  |   Bejelentkezés szükséges!
III. körzet, helyettesítő védőnő: Dolinka Zsoltné
tanácsadási idő: hétfő 8-10 óra között. 
Bejelentkezés szükséges!

FONTOSABB TELEFONSZÁMOK

KÖZPONTI ORVOSI ÜGYELET

MARTONGAZDA NONPROFIT KFT

FOGORVOSI RENDELÉS

VÉDŐNŐI SZOLGÁLAT

112

30/558-2916

22/460-081
22/460-004

22/569-280, 22/795-860

22/795-867
22/795-853
22/795-858
25/520-750

NYÁRI GYERMEKORVOSI RENDELÉS
2018. június 18. és augusztus 31-e között

Hétköznap 16.00-8.00 között, valamint hétvégén és 
ünnepnapokon 24 órás szolgálat.
1. Ercsi Egészségügyi Központ 
2451 Ercsi, Esze Tamás u. 14. Ügyelet: 25/492-021
2. Érdi Kistérségi Ügyeleti Centrum 
2030 Érd, Szabadság tér 9.  Felnőtt ügyelet: 23/365-274 
Gyermek ügyelet: 23/365-770
Az ügyelet telefonhívásra kiszáll a betegekhez.

2462 MV, Szent László út 24. | Telefon: 22/569-128 
Ügyfélfogadás: Hétfő: 8.00-12.00 és 13.00-16.00               
Szerda: 8.00-12.00 és 13-16.00, Csütörtök: 8.00-12.00

SZENT LÁSZLÓ VÖLGYE SEGÍTŐ SZOLGÁLAT

BBK KÖZPONT

Központi szám/pszichológus:  
Családsegítő és Gyermekjóléti Szolg.
Idősek Nappali Ellátása:  
Házi segítségnyújtás:  
Támogató szolgáltatás:  
Családi napközi:    
Tanyagondnoki Szolgálat:   
Igazgató:          

2462 Martonvásár, Emlékezés tere 2.
Központi telefonszám:
(Rendezvényszervezés, Százszorszép 
Táncegyüttes, Fúvószenekar, 
Martonvásári Kulturális Egyesület) 
Könyvtár: 
Óvodamúzeum:          

22/460-023
30/825-4295
30/467-9722
30/486-6498
30/486-6801
30/467-9722

22/569-119
20/512-1421

22/460-286

22/460-039
22/460-065

2462 Martonvásár, Brunszvik út 1., telefonszám, labor
információ és időpont (munkaidőben): 22/460-053; 
Ügyeleti telefon munkanapokon 8-16 óráig: 30/956-4597
Ezúton tájékoztatjuk Önöket, hogy 2018. június 18. és 
augusztus 31-e közötti időszakban, a felnőtt háziorvosi 
rendelés az elmúlt évekhez hasonlóan összevontan működik. 

Kérjük kedves betege-
inket, hogy a rendelés 
vége előtt 20 perccel 
érkezzenek meg. Az ez 
után érkezőket csak 
sürgős esetben, ill. elő-
zetes egyeztetés esetén 
tudjuk ellátni. Megérté-
süket köszönjük!

NYÁRI ORVOSI RENDELÉS
2018. június 18. és augusztus 31-e között

AZ ÖSSZEVONT 
RENDELÉSI IDŐ:
hétfő 
kedd 
szerda
csütörtök
péntek

08.00 - 14.00
08.00 - 14.00
11.00 - 17.00
08.00 - 14.00
08.00 - 14.00

A rendelési idő elején 8 és 9 óra között, illetve szerdán 
11 és 12 óra között injekciók beadása, kötözés, 
receptírás történik. A délutáni rendelés elsősorban a 
munkából érkező betegeink számára van fenntartva.                                                                              
Tisztelettel: dr. Takács Imola, dr. Fodor Tamás
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Friss információk a www.martonvasar.hu oldalon.

ÚJSZÜLÖTTEINK* 
Endrődi Dominik
Gazda Márton Tibor
László Zoé Dorina
Maticsuk Dorina Lilla

MARTONVÁSÁR | Medicz Gyógyszertár, 2462 Martonvásár, 
Budai út 11., Telefon: 22/569-146; 22/460-019 
ERCSI | Báró Eötvös József Patika, 
2451 Ercsi, Esze Tamás u. 8., Telefon: 25/505-790
RÁCKERESZTÚR | Szent Kereszt Gyógyszertár, 
2465 Ráckeresztúr, Hősök tere 4/5, Telefon: 25/455-812

Újszülötteink hozzátartozóinak 
szívből gratulálunk!

*Rendelkezésre álló adatok alapján.
Elhunytakról illetve újszülöttekről 
információt hozzátartozóik tudtával, 
vagy azok kérésére teszünk közzé. 

ANYAKÖNYVI HÍREK GYÓGYSZERTÁR
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A csodálatos Teleki Blanka ezer szállal 
kapcsolódik Martonvásárhoz, rokonként, 
tanítványként, és Brunszvikok okos és 
érzékeny tevékenységének tovább-
vívőjeként a nőnevelést választotta hi-
vatásául: 1846-ban magyar tanítási 
nyelvű leánynevelő intézetet nyitott 
Pesten, a mai Szabadság téren. Ez az 
iskola számít az első olyan magyaror-
szági leányiskolának, ahol szakszerű 
oktatás folyt. A kiváló tanárok között 
volt Vasvári Pál, Hanák János és Leövey 
Klára is. A szabadságharc alatt, 1848 
végén kénytelen volt az intézetet be-
zárni; Leövey Klárával előbb Debrecen-
be, Naygváradra, utóbb Szegedre me-
nekült. A szabadságharc bukása után 
részt vett a forradalmárok rejtegetésé-
ben. Miután a bécsi rendőrség kezére 
jutott Teleki Blanka levelezése, 1851-
ben Bécsben elfogták és Pestre szállí-
tották. 1853-ban a haditörvényszék 10 
évi várfogságra ítélte. Miután 1857-
ben amnesztiával szabadult a rejtvé-
nyünkben is szereplő börtönből, többé 
nem tér t haza . Ausztriában, majd 
Franciaországban élt, a húgánál. Ekkor 
a menekültek ügyét karolta fel. Párizs-
ban érte a halál.
Keresztrejtvényünkben az első magyar 
jogvédő és érzékeny lelkű forradalmárnő 
családjáról, raboskodásáról és élete utol-
só korszakáról tettünk fel kérdéseket. 
A helyes megfejtők között egy páros 
vacsorát sorsolunk ki egy szabadon vá-
lasztott napon a Postakocsi Étteremben. 
A megfejtéseket postai címünkre vagy 
a kommunikacio@martonvasar.hu 
e-mailcímre várjuk. A nyertes nevét a 
következő számban közöljük.

MARTONVÁSÁR-REJTVÉNY

Kérdéseink:
1.  Brunszvik …., Teleki Blanka édesanyja.
2.  Ebben a párizsi temetőben nyugszik Teleki Blanka. 
3.  Híres börtön, itt raboskodott Teleki Blanka 

 az 1848-49-es szabadságharc után.
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